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گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرسازی تاکید کرد: باید نسخه های 
واقعی برای حل مشــکلات مسکن و 

شهرسازی تجویز شود.
»فرزانــه صــادق« در دیــدار با 
نمایندگان جامعه شهرسازان، معماران 
و فعالان محیط زیست و سایر نهادهای 
مدنی پس از شــنیدن مشکلات متعدد 
حوزه شهرسازی، مسکن و طرح های 
توسعه شهری و دیگر مطالبات محیط 
زیستی و حقوقی ســازمان های مردم 
نهــاد و نمایندگان جامعــه معماری و 
شهرسازی بود، خواستار اولویت بندی 
ابر چالش های ذکر شــده از سوی این 
نهادها و تشکل ها شد و ابراز امیدواری 
کرد تا در مدت وزارتش »اسیر نظامات 
قدرت نشــده و در صراطی مستقیم به 
سوی حل مشکلات مردم پیش برود«.

عضــو کابینه دولــت چهاردهم 
ادامــه داد: شــاید در این مدت محدود 
چهار ســاله به رویاهــا و اهداف غایی 
خود نرســیم، اما باید در مسیر درست 
دستیابی به آنها حرکت کنیم. وی در عین 
حال که از اهمیت رویاپردازی ســخن 
گفــت، خطاب به حضار تاکید کرد که 
کمک ها و مشورت های آنان باید واقعی 
و بــا توجه به نیازهای مردم و امکانات 
موجود باشد. صادق در واکنش به برخی 
انتقادات مطرح شــده نسبت به قانون 
جهش تولید و مفاد مربوط به مســکن 
در قانون برنامه هفتم توســعه، یادآور 
شد: این قوانین به دلیل عقب ماندگی در 
تولید مسکن و نیاز مردم برای خانه دار 

شدن تدوین شده است.
تاکید بر برقــراری ارتباط 
موثر بــا مردم و تلاش برای رفع 

مشکلات آنان
صادق با تاکید بر اینکه تنها ترسیم 
مشکلات راهگشا نیست، متذکر شد: 
بایــد ارتباط موثری با مردم برقرار کنیم 
تا آنها بدانند که ما برای رفع نیازهایشان 
دچار چه مشکلاتی هستیم. تامین زمین 
و مسکن وظیفه ماست، اما باید مسکنی 
متناسب با شــان مردم برایشان تامین 
کنیم، نه آنکه بدون زیرســاخت های 
لازم فقط مسکن هایی را در محل هایی 
نامناســب به آنها تحویل بدهیم. وزیر 
راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه باید 
نسخه های واقعی برای حل مشکلات 
مسکن و شهرسازی تجویز شود، یادآور 
شد که حل همه مسائل موجود متوجه 

وزارت راه و شهرسازی نیست. 
وی در واکنــش بــه انتقــادات 
برخــی اعضای حاضر در جلســه به 
مصوبات شــورای عالی شهرسازی و 
معمــاری خطاب بــه »احمد نیکخواه 
نائینی« سرپرســت معاونت معماری 
و شهرســازی وزارتخانــه تاکید کرد: 
مشروح صورت جلسات این شورا که 
نشان دهنده مواضع نمایندگان وزارت 
راه و شهرســازی، نمایندگان مشاوران 
معمار و شهرســاز و فعــالان مدنی و 

محیط زیستی و سایر فعالان است باید 
منتشــر شود و در دسترس همگان قرار 
بگیرد، زیرا این موارد محرمانه نیستند و 
مخاطبان باید در جریان مواضع طرفین 

موافق و مخالف قرار گیرند.
سیاســت گذاری های چنــد 
سال اخیر تهران قابل دفاع نیست

صــادق با بیان اینکه آنچه در چند 
سال اخیر در سیاست گذاری شهر تهران 
رخ داده است قابل دفاع نیست، ادامه داد: 
موقعیت ویژه و چالش های شهر تهران 
ایجــاب می کند که تصمیم ســازی ها 
و تصمیم گیری هــا در آن، در ســطح 
کلان تری همچون هیات وزیران انجام 
شــود. ابرمشــکلات پایتخت فقط در 
شــهرداری تهران و کمیسیون های آن 
قابل حل نیست و نیازمند تصمیم های 
هیات وزیران و البته اجرای آنهاست. من 
هم مثل شما متوجه هستم که سرزمینمان 
رنجور اســت. برای همیــن علاوه بر 
شهرسازی، برنامه ریزی محیط زیست، 
امور اجتماعی به ویــژه در حوزه زنان 

برایم حائز اهمیت است.
مطالبه گری جامعه مهندسان 

معمار و شهرسازی تداوم یابد
عضو کابینه دولــت چهاردهم با 
ابراز امیدواری نســبت به اینکه بتواند 
نقش »مادرانه« خــود در وزارت راه و 
شهرسازی را به خوبی ایفا کند، خواستار 

اســتمرار مطالبه گری جامعه مهندسان 
معمار و شهرســاز و سایر فعالان مدنی 
شــد. وزیر راه و شهرسازی خطاب به 
نمایندگان جامعه مهندســان مشــاور 
معمار و شهرساز ادامه داد: بسترسازی 
برای تســهیل مطالبه گری شما با من؛ 
نقد عملکرد وزارت راه و مطالبه گری از 
وزیر با شما. وی در ادامه سخنان خود با 
قبول آنکه برخی طرح های جامع مساله 
محور نیستند، متذکر شد: البته نخست 
باید بدانیم که »چه می خواهیم بکنیم؟« 
و بعد برخی طرح ها را کنار گذاشــته و 
یا اصلاح کنیم. وزیر راه و شهرسازی از 
مذاکرات خود با سازمان برنامه و بودجه 
برای متناســب سازی حق مشاوران در 
تهیه و تدوین طرح های توسعه شهری 
یاد کرد و اطمینان داد که این مسیر ادامه 

خواهد یافت.
اعتماد دولــت و مجلس به 

بدنه کارشناسی
وی که انتصابش به عنوان وزیر راه 
و شهرســازی را به منزله اعتماد دولت 
و مجلس به یک کارشناس معماری و 
شهرسازی تعبیر می کرد، ادامه داد: تداوم 
این اعتماد نیازمند کمک شماست. باید 
با اولویت بندی مســائل مطرح شده در 
این جلسه به سمت حل آنها پیش برویم.

در این دیدار ۲ ســاعت و نیمه ۲۰ 
نفر به نمایندگی از جامعه مهندســان 

معماری و شهرســازی، حقوق دانان، 
فعالان محیط زیســتی و سایر نهادهای 
مدنی با وزیر راه و شهرسازی گفت وگو 
کردند. مهم ترین مطالب مطرح شــده 
در این جلســه عبارت بود از: توجه به 
طرح آمایش سرزمین در توسعه شهری، 
ضرورت ارتباط مســتمر انجمن های 
معمار و شهرساز و سایر نهادهای مدنی با 
وزیر راه و شهرسازی، ضرورت آگاهی 
و مسئولیت پذیری مدیران شهری، توجه 
به ابر چالش ها و سیاه چاله های مدیریت 
شهری، ضرورت گره گشایی از اقدامات 
سازمان نظام مهندسی، متناسب سازی 
حــق مشــاوران در تهیــه و تدویــن 
طرح های توسعه شهری، برخورداری از 
استراتژی درون سازمانی در وزارت راه 
و شهرسازی و ایجاد ساختار انگیزشی 
و پرهیز از عملکرد جزیره ای، شناسایی 
نســبت وزارت راه و شهرســازی بــا 
انجمن های معمار و شهرســاز و سایر 
نهادهای مدنی، برقراری ارتباط منسجم 
با شهرداری ها، اســتفاده مؤثر از دوره 
محــدود وزارت، توجه به محجوریت 
»زنان« و »فناوری« در حوزه شــهری، 
توجه به مدیریت کاربردی ســرزمین 
در فضای شــهری و توجــه به آمایش 
سرزمین، توجه به وابستگی معیوب و 
مفسده برانگیز نظام برنامه ریزی شهری 
به نظام درآمدی شــهرداری، ضرورت 

اجرای سند شهرهای دوستدار کودک، 
اهمیت توجه به نقش تســهیلگری و 
مطالبه گــری NGOها و انجمن های 
مردم نهاد و صنفی، جلوگیری از تصرف 
هر روزه شــهرها با نگاه ســوداگرانه 
به اقتصاد، ممانعت از ســلب مالکیت 
عمومی با عناوینی همچون مسکن دار 
کردن فقرا، جلوگیری از تصرف فضای 
ســبز شهری، ضرورت تصویب قانون 
جامع شهرسازی و رفع خیال گرایی در 
قوانین پراکنده شهری، پیشنهاد تشکیل 
معاونــت اجتماعــی در وزارت راه و 
شهرســازی، ضرورت اجــرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان در طرح های 
توســعه شهری، توجه به بحرانی شدن 
مسئله مســکن و وضعیت مستأجران، 
ضــرورت توجه به کیفیت مســکن و 
زیست در فضای شهری، لزوم کاهش 
تعداد متولیان در حوزه مسکن و انتخاب 
کارشناسانه مدیران متخصص و بومی 
استان؛ ایجاد پایگاه کلان داده برای کلیه 

پروژه های معماری و شهرسازی.

وزیر راه و شهرسازی:

پاسخ به مطالبات مردم نیازمند نسخه های واقعی است

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - اوایل دهه ۸۰ 
بود که قرار شد قانون تجارت با عمری 
نزدیک به ۱۰۰ سال با توجه به تحولات 
گسترده عرصه تجارت بازنگری شود. 
از همان ســال ها اصلاحات آغاز شد 
و در نهایــت در فروردین ماه امســال 
قانون تجارت توسط مجلس شورای 
اســلامی تصویب و برای بررســی به 
شورای نگهبان ارسال شد. کارشناسان 
حقوقی و اقتصادی ایرادات گسترده ای 
را به نسخه تصویب شده وارد می کنند 

که در این گزارش به بخشــی از آن ها 
پرداخته شده اســت. ایرادات وارده به 
قانون تجارت شــامل ایرادات فرمی و 
محتوایی می شود. به نظر می رسد خود 
این قانون که برای اصلاح قانون تجارت 
قبلی به تصویب رســیده است، نیاز به 
اصــلاح دارد. حال باید دید شــورای 

نگهبان چه تصمیمی می گیرد.
ایــرادات محتوایــی قانون 
تجارت چیست و چه آسیب هایی 

را وارد می کند؟
یکی از ایــرادات وارده به قانون 
تجارت اســتفاده از الفاظ مبهمی مانند 

ارجاع به عرف است. غلام نبی فیضی 
چکاب، اســتاد حقوق دانشگاه علامه 
طباطبایی در این خصوص اظهار کرد: از 
شرایط اصلی قانون گذاری این است که 
قانون، شفاف و غیرمبهم باشد و مردم در 
اجرا دچار اشکال نشوند. وقتی که قانون 
مبهم است دادگاه ها مجبور می شوند، 
آرای متفاوتــی صــادر کننــد. وقتی 
آرای متفاوتی صادر شــد، دادگاه های 
تجدیدنظر نیز متفاوت صادر می کنند.  
بعد مجبوریم به محض این که این قانون 
ابلاغ شود ظرف ۶ ماه، ۱۰ رأی وحدت 
رویه داشــته باشیم. رأی وحدت رویه 

هم نمی تواند، مشــکل قانونی را حل 
کند که از نظر مبانی بی بنیان و بی ثبات 
اســت. بنابراین در رسیدگی و صدور 
حکم و همچنیــن اجرای آن اختلاف 
ایجاد می کند، درنتیجه تجارت را برهم 
می ریــزد. یکی دیگــر از بزرگ ترین 
ایــرادات قانون تجــارت که می تواند 
آسیب جدی به سیستم حقوقی کشور 
وارد کند، نســخ قوانین دیگر اســت. 
احمد آتش هوش، رئیس کمیســیون 
حقوقــی و حمایت قضائی و مقرراتی 
اتــاق بازرگانی ایــران این موضوع را 
شــرح داد: ایرادی کــه ما به این لایحه 
وارد می کنیم این اســت که تردیدی بر 
لزوم اصلاح مواد قانون تجارت وجود 
ندارد؛ لیکن ایراد اصلی، تغییر یک جا و 
کلی قانون تجارت است. به موجب این 
لایحه قانون تجارت ۱۳۱۱ و اصلاحیه 

۱۳۴۷ و تمــام قوانین و مقررات حوزه 
تجارت به طور کلی نســخ می شوند و 
این لایحــه با ۱۳۴۳ ماده در پنج کتاب 
شامل کتاب قراردادهای تجارتی، اسناد 
تجارتــی، تجارت و مقررات حاکم بر 
آن، شــرکت ها و اشخاص حقوقی و 

ورشکستگی جایگزین آن می شود.
ایــرادات فرمی بــه قانون 
تجارت چیست و چه آسیب هایی 

را وارد می کند؟
بخش عمــده ایــرادات قانون 
تجــارت به محتوای آن برمی گردد؛ اما 
قانون تجــارت ایرادات فرمی نیز دارد 
ماننــد اینکه به ترتیب قانون نویســی 
بی توجهی شده است. عباس کریمی، 
اســتاد حقوق دانشــگاه تهران در این 
خصوص گفت: ترتیب قانون نویسی 
 رعایــت نشــده کــه امــری ســاده 

است.  توقع این است که قانون تجارت 
با تعریف تاجر شروع و اعمال تجاری 
تعریف شود. در حالی که قانون تجارت 
با قراردادهای تجاری شروع می شود و 
اعمال تجاری جای دیگری قرار دارد. 
از الزامات هر قانونی کوتاه و رســاننده 
پیام بودن اســت. نعمت الله حاجعلی، 
مستشار شــعبه ۳۳ دیوان عالی کشور 
در خصــوص طولانی بود برخی مواد 
قانــون تجارت گفــت: قانون معمولاً 
روش خاص خودش را دارد و باید قَلَ 
و دَلَ باشــد. بعضی از مواد این قانون 
آنچنان طولانی اســت که طعنه یک را 
مقاله دارد، اصلًا مقررات قانون درش 
رعایت نشده است. ارجاعاتی به عرف 
و شرایط خاصی که در بازار است باعث 
می شود که قاضی نتواند تصمیم بگیرد و 

از دید من مشکل مردم حل نمی شود.

مشورت با اهل فن می تواند 
آسیب ها را کاهش دهد

از دیگــر ایــرادات می تــوان به 
مشورت های موردی اشاره کرد. سعید 
جمشــیدی فرد، رئیس سابق شورای 
عالی حسابداران رسمی توضیحاتی را 
ارائه داد: مشارکت ها به صورت موردی 
بوده اســت. به نظر من شاید فعال ترین 
بخش اتاق بازرگانی بود که در ارتباط با 
قانون مستمر پیگیری کرد ولی دو بحث 
است که آیا راجع به آن ها نظر خواستند 
و آیــا نظر را پذیرفتند؟ یکی از نواقص 
فرایند مقررات گذاری ما این است که 
می آیند به من می گویند نظرت چیست؟ 
اصلًا بیا در جلســه، من نظری می دهم 

ولــی باید این بخــش خصوصی یک 
حق رأی هم داشته باشد. هر قانونی در 
جهت رفع دغدغه های ذی نفعان همان 
حوزه است. هنگامی در فرایند نوشتن 
قانون تجارت به نظرات فعالان بخش 
خصوصی بی توجهی می شــود پس 
اتفــاق دور از ذهنی نیســت که قانون 
تجارت با ایرادات بسیاری به تصویب 
برسد.  با نظر به مسائل پیش گفته، یکی 
از دلایل ایرادات وارده به قانون تجارت 
استفاده نکردن از نظرات فعالان بخش 
خصوصی است. با مشورت گرفتن از 
حقوقدانان و فعــالان عرصه تجارت 
بسیاری از ایرادات قانون تجارت رفع 

خواهد شد.

بی ثباتی در کمین تجارت؛

بیش از هزار ماده قانون تجارت 
تغییر می کند!

قانون تجارت با بیش از هزار ماده، به جای اصلاح، به صورت یک باره و کلی در حال تغییر است. تغییر یک باره 
و کلی هر قانونی می تواند ریسک های زیادی به همراه داشته باشد.

بانک مرکزی اعلام کرد:

هیچ تسهیلاتی خارج از ضوابط در بانک مرکزی 
پرداخت نمی شود

گروه اقتصادی - مدیرکل منابع انســانی بانــک مرکزی گفت: هیچگونه 
تســهیلاتی خارج از ضوابط در بانک مرکزی پرداخت نمی شود و نرخ تسهیلات 
کارکنان بانک مرکزی حداقل ۱۰ درصد اســت. طبق اعلام بانک مرکزی،  کامیار 
کاوه - مدیرکل منابع انسانی بانک مرکزی - پیرامون مباحث مطرح شده در فضای 
مجازی در خصوص تسهیلات کارکنان بانک مرکزی گفت: فارغ از اینکه پرداخت 
تسهیلات به کارکنان بانک مرکزی از ابتدای تشکیل این نهاد وجود داشته است اما 
از ابتدای دهه ۹۰ تاکنون در راستای اجرای جزء ۵ ماده ۳۴ قانون پولی و بانکی و 
براساس مصوبه شورای پول و اعتبار کاملا از محل منابع مالکانه این بانک و بدون 
اســتفاده از هر گونه منابع سپرده ای صورت می گیرد. دستورالعمل پرداخت این 
تســهیلات در ســال ۱۳۹۰ تدوین و از آن موقع مبنای پرداخت قرار گرفته است.   
ضمنا به اســتناد جزء ۵ ماده ۳۴ قانون پولی و بانکی در راســتای صیانت از جایگاه 
حاکمیتی و نظارتی بانک مرکزی، مدیران بانک مرکزی از اخذ تسهیلات از شبکه 
بانکی منع گردیده اند. بر این اساس خارج از آیین نامه مصوب، هیچ گونه تسهیلاتی 
به هیچ کدام از کارکنان و مدیران بانک مرکزی در کلیه مراتب ســازمانی پرداخت 
نشده است. نرخ سود این تسهیلات طبق مصوبه سال ۱۳۹۵ شورای پول و اعتبار 
حداقل ۱۰ درصد درنظر گرفته شــده و به هیچ عنوان تسهیلات قرض الحسنه در 
دســتورالعمل های این بانک جایگاهی ندارد و از ســال ۱۳۹۵ پرداختی در قالب 
تسهیلات قرض الحسنه از سرفصل های تسهیلات این بانک به هیچ یک از کارکنان 
بانک اعم از کلیه اعضای هیأت عامل و سایر سطوح صورت نگرفته است؛ ضمن 
اینکه فرایند و نوع پرداخت تسهیلات به اعضای هیأت عامل و سایر سطوح سازمانی 
کاملا در انطباق با آیین نامه های مصوب در ازای دریافت وثائق و تضامین مندرج 
در دستورالعمل ها صورت می گیرد. کاوه تصریح کرد: در راستای اجرای ماده ۶۰ 
قانون بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران که از ۰۷/۰۳/۱۴۰۳ اجرایی شــده؛ 
برقراری رابطه مالی )نظیر دریافت تسهیلات و سپرده گذاری( میان مشمولین این 
ماده و همســر و فرزندان آن ها با شــبکه بانکی  محدود شده است.  با توجه شایعه 
سازی های علیه رئیس کل بانک مرکزی و تشویش اذهان عمومی در فضای مجازی، 

بانک مرکزی حق پیگیری حقوقی و شکایت قضایی را بر خود محفوظ می داند.

گروه اقتصادی  -  مصوبات یکصد و  
بیست و چهارمین نشست شورای گفت و 

گوی دولت و بخش خصوصی ابلاغ شد.
مصوبات یکصد و بیست و چهارمین 
نشست شــورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی طی نامه شــماره ۶۶۱۹/۱/۱۰/ 
ص مــورخ ۲۱/۰۶/۱۴۰۳ توســط رئیس 
اتاق بازرگانی ایران و دبیر شــورای گفت 
 و گــوی دولت و بخــش خصوصی ابلاغ 

شد.
در این مصوبه آمده اســت: به استناد 
ماده ۱۱ قانون بهبود مستمر محیط کسب و 
کار و ماده ۱۲ قانون احکام دائمی برنامه های 
توسعه کشور مصوبات جلسه اخیر شورای 
گفت و گوی دولــت و بخش خصوصی 
برگزار شــده در تاریــخ ۱۹/۰۶/۱۴۰۳ به 

ریاســت وزیر امور اقتصــادی و دارایی و 
با حضور اعضا به نمایندگی از قوای ســه 
گانه و بخش خصوصی به شرح ذیل جهت 
اســتحضار و اقدام اجرایی مقتضی تقدیم 

می گردد:
پیش از دســتور شــماره )۱( 
تصویب تقویم برگزاری جلســات 

شورا در نیمه دوم سال ۱۴۰۳
- تصمیــم: مقرر گردید جلســات 
شــورای گفــت و گوی دولــت و بخش 
خصوصی طبق تقویم پیشنهادی دبیرخانه 
شورا در روز دوشنبه آخر هر ماه ساعت ۱۸ 

الی ۲۰ برگزار گردد.

پیش از دســتور شــماره )۲( 
گزارش معرفی شورای گفت و گوی 

دولت و بخش خصوصی
تصمیم: مقرر گردید:

۱- وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
)رئیس شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصــی( موضوع حضــور حداکثری 
اعضای شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی در جلسات شورا را در نشست 

هیأت وزیران مطرح و پیگیری نماید.
۲- برگزاری منظم جلسات شوراهای 
گفت و گوی دولــت و بخش خصوصی 
در اســتان ها توسط اســتانداران به عنوان 

رؤسای شوراهای گفت و گوی استانی طی 
بخشنامه ای از ســوی وزارت کشور مورد 

تاکید و پیگیری قرار گیرد.
۳- وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
)رئیس شــورای گفت و گــوی دولت و 
بخش خصوصی( به منظور اجرای تبصره 
۴ مــاده ۱۲ قانون احکام دائمی برنامه های 
توسعه کشور تعیین تکلیف مصوبات شورا 
در هیــأت وزیران ظرف مــدت ۳۰ روز 
راهکارهای پیشنهادی ذیل را جهت الحاق 
تبصره ۲ به ماده ۲۲ آئین نامه داخلی هیأت 
دولت در نشســت هیأت وزیران مطرح و 

مورد پیگیری قرار دهد:

- لازم الاجرا شدن تصمیمات شورای 
گفت و گــو با تصویــب اکثریت وزرای 
عضو شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی با اســتفاده از ظرفیت اصل ۱۳۸ 

قانون اساسی
- ارســال تصمیمات شورای گفت و 
گو به معاون اول ریاست جمهوری جهت 
در دســتور کار قرار گرفتن موضوعات به 
صورت دو فوریتی در جلسات کمیسیون 
اقتصادی دولت با دعوت از دســتگاه های 
اجرایی ذیربط و نمایندگان بخش خصوصی 
حسب مورد و طرح تصمیمات کمیسیون با 

اولویت در نشست هیأت وزیران

- تشــکیل کمیسیون جدید در دولت 
با تعیین حق رأی مشخص و ریاست وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی جهت بررســی 
موضوعات ارســالی شورای گفت و گوی 

دولت و بخش خصوصی
دســتور جلســه شــماره )۱(: 
بررسی مشــکلات فعالان اقتصادی 
ناشــی از تأخیر در ارائه اسناد حمل 

جهت رفع تعهدات ارزی
تصمیم: مقرر گردید:

۱- نماینــدگان بانک مرکزی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ســازمان توسعه 
تجارت اتــاق ایران و دبیرخانه شــورای 

گفــت و گوی دولت و بخش خصوصی با 
برگزاری نشستی افزایش مهلت های ارائه 
اسناد حمل کالاها جهت رفع تعهدات ارزی 
وارد کنندگان را بررسی و بازنگری نمایند.

۲- بانک مرکزی بــا ارائه هر کدام از 
اسناد توسط واردکنندگان نظیر رسید، مالی، 
بارنامــه قبض انبار اظهار، کالا، اظهار منتج 
به خروج کالا از گمرک و غیره از ارســال 
پرونده بــه تعزیرات حکومتــی به مدت 
حداقل دو مــاه خودداری نماید. همچنین 
بانک مرکزی نتایج اجرای تصمیمات فوق 
را در جلســه آتی شورای گفت و گو ارائه 

نماید.
دستور جلسه شــماره )۲(: معرفی و 
انتخاب مدیران عامل هشــت شرکت برتر 

خصوصی و تعاونی

مصوبات شورای گفت وگو ابلاغ شد؛ تشکیل کمیسیون جدید در دولت

گروه اقتصــادی - عضو هیات 
مدیــره کانون موسســات حمل ونقل 
گفت: موضوع تامین تجهیزات تحریم 
نیست، موضوع قیمت خرید تجهیزات 
اســت، از آنجایی که ســازمان بنادر به 
عنوان دولت تمام بخش های بنادر را از 
جمله تجهیز را برعهده گرفته، نمی تواند 
به عنــوان دولت برای تامین تجهیزات 
وارد بازار آزاد شــود. از ســوی دیگر 
امکان خرید تجهیزات با قیمت عرف 
بازار را هم ندارد بنابراین این تجهیزات 
استراتژیک و حیاتی باید توسط دلالان 
و واسطه ها خریداری شوند که دلالان 
هــم قیمت برخی از تجهیزات را تا ۱۰ 

برابر بالا می برند.
طبق آخرین گزارش ها از ظرفیت 
بنادر کشور با وجود ۲۰۰ اسکله ملکی 
و غیرملکی سازمان بنادر و دریانوردی، 
ظرفیــت عملیاتی بنادر حــدود ۲۰۰ 
میلیون تن است که البته ظرفیت اسمی 
آن به بیش از ۲۶۰ میلیون تن می رســد 
اما گفتــه می شــود در بهترین حالت 
ممکــن تنها نیمی از این میزان ظرفیت 

۲۰۰ میلیون تنی موجود مورد استفاده 
قــرار می گیرد. هر چند که بخشــی از 
منفعل بودن اسکله های کشور به سطح 
روابط اقتصادی و تجاری کشــورمان 
بــا دنیا برمی گردد امــا عامل مهم تری 
جلوی ورود و خــروج محموله های 
باری را از بنادر ایران گرفته، فرسودگی 
تجهیزات استراتژیک بندری و زمین گیر 
شدن جرثقیل ها است. استاندارد زمان 
تخلیه در بنادر ایران در حالت حداقلی 
که شــامل عمده مواقع بنادر کشورمان 
می شــود تخلیــه ۱۲ کانتینــر در یک 
ســاعت بوده، در حالیکه حداقل آن در 
دنیا تخلیه ۲۶ کانتینر در ساعت است. 
این ســرعت پایین در تخلیه بار به طور 
مســتقیم به کیفیت تجهیزات بندری 
کشورمان برمی گردد که همین حداقل 
سرعت در عملیات بندری گواه از سطح 
کیفیت است. طبق گفته »مسعود پل مه« 
دبیر انجمن شــرکت های کشتیرانی، 
در حــوزه بندر به صــورت عمومی با 
مشــکل تجهیزات مواجه هســتیم و 
عمده تجهیزات قدیمی هستند یا دچار 

استهلاک بالایی شده اند و از آنجایی که 
نمی توانیم به سرعت قطعات مورد نیاز 
برای تعمیر و نگهداری این تجهیزات را 
تامین کنیم با این مشکلات فعلی مواجه 
هســتیم که تجهیزات بندری از جمله 
جرثقیل ها متوقف می شوند. همین بود 
و نبود قیف و قیر در بنادر کشــورمان 
روند تجارت را مختل کرده و خود عامل 
افزایش قیمت تمام شــده حمل و نقل 
شده است. جرثقیل های زمینگر هرچند 
نمی توانند بارهای کشتی  و بندر را بالا 
بکشــند اما قیمت  بار انباشت شده را به 
راحتی بالا می کشند چراکه بابت هر روز 
تاخیر در انجام عملیات بندری، خسارتی 
تحت عنــوان »دموراژ« به صاحب کالا 
تحمیل می شــود که در نهایت این رقم 
عینا به قیمت تمام شــده آن کالا اضافه 
می شــود. اما آنچه که اجازه نوســازی 
این تجهیزات اســتراتژیک را نمی دهد 
دلالان تحریم هستند، گفته می شود تنها 
در دوره دو ســاله برجام سازمان بنادر 
بدون واسطه توانست ۱۰ دستگاه انواع 
جرثقیل برای بنادر کشــور خریداری 

کند.   »مســعود دانشمند«،عضو هیات 
مدیــره کانون موسســات حمل ونقل 
درباره فرســودگی تجهیزات بندری و 
تبعاتی که عدم نوســازی و بازســازی 
این تجهیزات استراتژیک برای تجارت 
کشــور ایجاد کــرده، اظهار داشــت: 
اصــولا یک بندر بــا تجهیزات بندری 
معنــا و کارکرد پیدا می کند و بدون این 
تجهیزات امکان تخلیــه و بارگیری و 
عملیات بندری را نخواهد داشــت.  در 
غیر این صــورت مدت زمان تخلیه و 
بارگیــری در بنادر  افزایش پیدا می کند  
که این خود عامل ایجاد دموراژ اســت 
که این خســارت را صاحب کالا باید 
بپردازد و  معمولا دولت ها بابت نقص 
تجهیــزات بندری کــه منجر به تاخیر 
در تخلیه و بارگیری می شــود، غرامتی 
نمی پردازند. وی درباره ادعاهای دولتی 
مبنی بر اینکه تحریم مانع از نوسازی و 
بازسازی تجهیزات بندری شده، گفت: 
اینکه می گویند تحریم ها مانع از خرید 

تجهیزات و تامیــن قطعات مورد نیاز 
می شــود، چیزی شــبیه شوخی است 
و در همین شــرایط تحریمی از طرق 
مختلف می توانند هرگونه تجهیزای را 
خریداری کنند و تحریم بهانه اســت. 
ســازمان بنادر می تواند با تغییر قرارداد 
با پیمانکاران آنها را موظف به نوسازی 
تجهیزات کند و پیمانکاران هم راحت تر 
می توانند در شرایط تحریمی نسبت به 
خرید تجهیزات اقدام کنند.  عضو هیات 
مدیره کانون موسسات حمل ونقل ادامه 
داد: برای مثال اگر ســازمان بنادر، بندر 
شهید رجایی را در اختیار شرکت بندری 
با آن پشتوانه قوی قرار داده این شرکت 
را باید موظف کند، تجهیزات را تامین 
کند. به طور قطع برای بخش خصوصی 
هم می صرفــد برای انعقاد قراردادهای 
بلند مدت و حضــور در این بنادر این 
تجهیزات را خریداری کند.  دانشــمند 
با بیان اینکه تجهیزات بندری کشورمان 
به شدت فرسوده هستند، افزود: امروز 

ســازمان بنادر سیســتم مدیریتی را به 
کار گرفتــه که در رونــد اجرای آن هم 
خودش ناراضی اســت و هم صاحب 
کالا و هم پیمانــکار. در حالی که نوع 
قراردادها با پیمانکاران باید مشــمول 
نوسازی تجهیزات هم باشد و مطمئن 
باشید این نوع قرارداد برای پیمانکار هم 
می صرفد و اگر مدعی هســتند به این 
میزان ســرمایه گذاری بار وجود ندارد، 
بنابراین امروز نباید با مشکل فرسودگی 
تجهیزات به آنی میزان مورد توجه قرار 

بگیرد.  
همانطور که گفته شــد موضوع 
تامین تجهیزات تحریم نیست، موضوع 
قیمت خرید تجهیزات است، از آنجایی 
که ســازمان بنادر به عنوان دولت تمام 
بخش های بنــادر را از جمله تجهیز را 
برعهده گرفته، نمی تواند به عنوان دولت 
برای تامین تجهیزات وارد بازار آزاد شود. 
از سوی دیگر امکان خرید تجهیزات با 
قیمــت عرف بازار را هم ندارد بنابراین 

این تجهیزات استراتژیک و حیاتی باید 
توسط دلالان و واســطه ها خریداری 
شــوند که دلالان هــم قیمت برخی از 
تجهیــزات را تــا ۱۰ برابر بالا می برند.  
عضو هیات مدیره کانون موسســات 
حمل ونقل گفت: دولت هم قطعا امکان 
تامین تجهیــزات را با این قیمت های 
دلالی را ندارد چرا این قراردادها معمولا 
شفاف نیســتند و دستگاه های نظارتی 
مانند سازمان بازرسی، دیوان محاسبات 
و ... به این قراردادها ورود می کنند. باید 
توجه داشت این سازمان ها معمولا چند 

ســال بعد از انعقاد این قراردادها ورود 
می کننــد و در این مدت هم همه از یاد 
برده اند بنادر امروز در چه شرایطی قرار 
داشــتند. بنابراین مدیران هم ریسک 
نمی کننــد وارد این قراردادها شــوند. 
دانشــمند تاکید کرد: در این مدت هم 
تاخیــر در تخلیه و بارگیری ها منجر به 
ایجاد خسارت می شود که صاحب کالا 
هم این خســارت را با افزایش قیمت 
نهایی کالا جبــران می کند و در نهایت 
تورم را افزایش می دهند و در این روند 

همه ناراضی هستند به غیر از دلالان.

خرید دلالی تجهیزات بندری با ١٠ برابر قیمت واقعی

هــر قانونی در جهت رفع دغدغه های ذی نفعان 
همان حوزه اســت. هنگامی در فرایند نوشتن 
قانــون تجــارت به نظــرات فعــالان بخش 
خصوصی بی توجهی می شــود پس اتفاق دور 
از ذهنی نیســت که قانون تجــارت با ایرادات 
بســیاری به تصویب برسد. با نظر به مسائل 
پیــش گفته، یکــی از دلایل ایــرادات وارده به 
قانون تجارت استفاده نکردن از نظرات فعالان 
بخش خصوصی اســت. با مشورت گرفتن از 
حقوقدانان و فعالان عرصه تجارت بســیاری 
از ایــرادات قانــون تجارت رفع خواهد شــد.
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